

Call for Papers: Diaspora and Indigeneity – Intersections of Modern Jewish, Kurdish, and Amazigh History (Conference at the Heidelberg Center for Jewish Studies, 27–29 March 2023; deadline for abstracts: 31 October 2022)

[Traduction française ci-dessous]

The research field of Middle Eastern and North African Studies is increasingly recognizing the ethnic, linguistic, and religious diversity of a region that was (throughout the Cold War) largely approached through the prism of the nation state. This research agenda includes a growing body of literature on hybrid identities, marginalized communities, transnational connections, and the blind spots of this expansive research field itself: as a legacy of methodological nationalism, Middle Eastern and North African Studies still tends to sideline communities that were historically shaped by non-state politics or various strategies of state evasion (James Scott).

As part of this disciplinary diversification, the Heidelberg Center for Transcultural Studies, the Heidelberg Center for Jewish Studies and the Department of Middle Eastern and Islamic Studies at Heidelberg University invite papers for a three-day conference exploring the intersections of three research fields that operate at the margins of Middle Eastern and North African Studies: Jewish Studies, Kurdish Studies, and Amazigh Studies. The conference will take place in Heidelberg on 27–29 March 2023; the keynote speaker will be Professor Brahim El Guabli (Williams College, USA).

The goal of the conference is to explore and theorize the intersections of modern Jewish, Kurdish, and Amazigh history, with a special focus on competing claims to identity, indigeneity, and diaspora politics. Papers can be presented in English or French. Contributions by young scholars are highly encouraged. The most promising contributions will be published in a special issue of a relevant journal in the field of Middle Eastern and North African Studies. We are especially interested in papers that explore the following topics:

- Non-state politics / state evasion
- Politics of memory and history (e.g. memory of Anfal and memory of the Shoah)
- Kurdish Jews, Amazigh Jews, and transnational linkages

- Diaspora politics and the dynamics of nation-building
- Language politics in emerging national movements
- Historical role models, including Israel/Palestine in Kurdish and Amazigh nationalism
- Indigeneity and diaspora as represented in art and literature
- Space, toponymy, and neologisms used to foreground repressed or minoritized identities

The conference is supported by the VolkswagenStiftung. Based on availability, funding will be provided for accommodation and transportation. To apply for the conference, please submit a short abstract (300 words) and a short CV (1-2 pages) with your most important publications by 31 October 2022 to the conference organizers (Johannes Becke, Bareez Majid, and Alessia Colonnelli; contact: gathering-the-dispersed@hcts.uni-heidelberg.de).

Appel à communications : Diaspora et Indigénité - Intersections entre l'Histoire moderne juive, kurde et amazighe (Conférence au Centre d'Études juives de Heidelberg, 27–29 mars 2023 ; date limite pour les résumés : 31 octobre 2022)

Le domaine de recherche des études sur le Moyen-Orient et l'Afrique du Nord a encore tendance, du fait de l'héritage du nationalisme méthodologique, à écarter les communautés qui ont été historiquement modelées par des politiques non-étatiques ou diverses stratégies d'évasion de l'État (James Scott). Toutefois, la littérature reconnaît de plus en plus la diversité ethnique, linguistique et religieuse d'une région qui a été (tout au long de la guerre froide) largement abordée à travers le prisme de l'État-nation. Ce programme de recherche s'appuie ainsi sur une littérature croissante portant sur les identités hybrides et les communautés marginalisées et vise à combler les lacunes de ce domaine de recherche.

Dans le cadre de cette diversification disciplinaire, le Centre d'Études Transculturelles de Heidelberg, le Centre d'Études juives de Heidelberg et le Département d'Études moyen-orientales et islamiques (Université de Heidelberg) lancent un appel à communications pour une conférence de trois jours visant à explorer les intersections de trois domaines de recherche qui opèrent à la marge des études sur le Moyen-Orient et l'Afrique du Nord : les Études juives, les Études kurdes et les Études amazighes. La conférence aura lieu à Heidelberg le 27-29 mars 2023; l'orateur principal sera Professeur Brahim El Guabli (Williams College, États-Unis).

L'objectif de la conférence est d'explorer et de théoriser les intersections de l'histoire moderne juive, kurde et amazighe, avec un accent particulier sur les revendications concurrentes en matière d'identité, d'indigénité et de politique de Diaspora. Les communications peuvent être

présentées en anglais ou en français. Les contributions de jeunes chercheurs sont vivement encouragées. Les contributions les plus prometteuses seront publiées dans un numéro spécial d'une revue pertinente dans le domaine des études sur le Moyen-Orient et l'Afrique du Nord. Nous sommes particulièrement intéressés par les contributions qui explorent les sujets suivants :

- Politique non-étatique / Évasion de l'État
- Politique de la mémoire et politique de l'histoire (par exemple, mémoire d'Anfal et mémoire de la Shoah)
- Juifs kurdes, Juifs amazighs et liens transnationaux
- Politique de la Diaspora et dynamiques de la construction de la nation
- Politique linguistique dans les mouvements nationaux émergents
- Modèles historiques, y compris Israël/Palestine dans le nationalisme kurde et amazigh
- Indigénéité et Diaspora telles que représentées dans les arts et la littérature
- Espace, toponymie et néologismes utilisés pour mettre en avant des identités opprimées ou minorisées

La conférence est soutenue par la VolkswagenStiftung. En fonction des disponibilités, un financement sera accordé pour l'hébergement et le transport. Pour s'inscrire à la conférence, veuillez soumettre un court résumé (300 mots) et un CV (1-2 pages) avec vos publications les plus importantes jusqu'au 31 octobre 2022 aux organisateurs de la conférence (Johannes Becke, Barez Majid, et Alessia Colonnelli ; contact : gathering-the-dispersed@hcts.uni-heidelberg.de).